
s  TJÄNSTEUTLÅTANDE 

DNR 106-172/ 2008 

SID 1 (4) 

2008-07-22 

 

.  

 

 

 www.stockholm.se 

Handläggare: Chatrin Engbo 

Telefon: 08-508 36 240  

 

Till 

Äldrenämnden 

den 19 augusti 2008 

 

Svar på remiss; Skrivelse om konsekvenserna av 

pågående arbetsmarknadskonflikt inom landstinget  
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Äldreförvaltningens förslag till beslut 

Äldrenämnden beslutar att som sitt svar på remissen överlämna detta tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen 

 

 

 

 

Chatrin Engbo 

t.f direktör 

 

Sammanfattning 

En skrivelse har inkommit till kommunstyrelsen från Teres Lindberg (s) Om 

konsekvenserna av pågående arbetsmarknadskonflikt inom landstinget. 

Kommunstyrelsen har remitterat skrivelsen till äldrenämnden, stadslednings-

kontoret och stadsdelsnämnderna Rinkeby-Kista, Skärholmen, Älvsjö. I skrivelsen 

tar skribenten upp frågor med anledning av äldreförvaltningens muntliga 

information till äldrenämnden den 13 maj om arbetsmarknadskonflikten. 

 

Strejken avbröts den 28 maj då Vårdförbundet och arbetsgivaren Sveriges 

kommuner och landsting accepterat medlarnas bud i avtalsförhandlingarna om nya 

löner för Vårdförbundets medlemmar. Situationen hann aldrig bli akut och 

bedömningen från såväl förvaltningen som landstinget är att flödena inom 

äldrevården fungerade utmärkt och att stadens äldre fick en god vård- och omsorg. 

Äldreförvaltningen anser att en avstämning med landstinget av effekterna av 

arbetsmarknadskonflikten bör göras. Dels för att lära av organisationernas 

krismedvetenhet och dels för att förbättra samverkan i akuta situationer där 

enskilda riskerar att drabbas. 

 

Ärendets beredning 

Ärendet har beretts inom utvecklingsavdelningen. Kommunstyrelsens 

pensionärsråd och äldrenämndens handikappråd har tagit del av ärendet den 12 

augusti 2008. 
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Bakgrund 

Kommunstyrelsen har remitterat en skrivelse Dnr 327-1316/2008 från Teres 

Lindberg (s) Om konsekvenserna av pågående arbetsmarknadskonflikt inom 

landstinget till äldrenämnden, stadsledningskontoret och stadsdelsnämnderna 

Rinkeby-Kista, Skärholmen, Älvsjö för yttrande senast den 5 september 2008. 

 

Representanter från äldreroteln och äldreförvaltningen träffade den 8 maj 

landstingsrådet Maria Wallhager och medicinsk rådgivare överläkare på 

landstingsstyrelsens förvaltning Peter Rönnerfalk med anledning av den pågående 

arbetsmarknadskonflikt som rådde inom landstinget. Information gavs om att 

geriatrikens platsantal planerades att minska med 120 – 150 platser spritt i 

Stockholms län på grund av Vårdförbundets varsel. Neddragningarna av platserna 

som påbörjades den 13 maj innebar en mycket begränsad intagning på geriatriska 

kliniker. Landstinget underströk också vikten av att flödet ut från sjukhus och 

geriatrik måste fungera smidigt. I samband med mötet överlämnades 

statistikuppgifter över antalet utskrivningsklara patienter under perioden  

2008-01-03 – 2008-03-28.  

 

Äldreförvaltningen informerade äldrenämnden på sammanträdet den 13 maj om 

den pågående arbetsmarknadskonflikten och om mötet med landstinget. Vidare 

informerades om att med anledning av landstingets statistikuppgifter som visade 

på ett stort antal utskrivningsklara patienter begärde äldreförvaltningen den 8 maj 

in uppgifter från stadsdelsförvaltningarna, dels en lägesbeskrivning över 

situationen med utskrivningsklara patienter och dels en redovisning om hur man 

planerar att åtgärda situationen. Äldreförvaltningen har även i sitt brev till 

stadsdelsförvaltningarna påtalat vikten av att den enskilde inte drabbas och att det 

därför är viktigt att staden tar sitt vårdgivaransvar för utskrivningsklara patienter. 

 

Under tiden arbetsmarknadskonflikten pågick fick äldreförvaltningen fortlöpande 

information från landstinget genom Peter Rönnerfalk medicinsk rådgivare och 

överläkare om utvecklingen. 

 

Skrivelsen i korthet 

Teres Lindberg (s) har inkommit till kommunstyrelsen med en skrivelse Om 

konsekvenserna av pågående arbetsmarknadskonflikt inom landstinget. I 

skrivelsen tar skribenten upp att den information som gavs av äldreförvaltningen 

på äldrenämndens sammanträde den 13 maj inte kan återfinnas i landstingets 

information till allmänheten om den dagliga verksamheten, var man vänder sig vid 

akut sjukdom, vilka verksamheter som har öppet och vilka andra effekter som 

konflikten gör på enskildas möjlighet att söka och få vård. Skribenten tar även upp 

äldreförvaltningens information om neddragningarna av platserna inom geriatriken 

och att det finns många medicinskt färdigbehandlade patienter inom geriatriken 

som staden borde tagit hand om. Skribenten tar även upp risken med att enskilda 

multisjuka äldre hamnar i kläm och att det dessutom kommer att bli 

övervältringseffekter på kommunen som alltid har det yttersta ansvaret. 
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Avslutningsvis tar skribenten upp följande frågeställningar: 

1. Finns det upparbetad samverkansstruktur mellan de bägge huvudmännen 

på central tjänstemannanivå? 

2. Är stadsdelsförvaltningarna och äldrecheferna informerade om läget och 

ansvarsfrågan, har de förberett att varslen löper ut och att vårdplatserna 

dras ner? 

3. Avser staden att på övergripande nivå säkerställa en enhetlig hantering av 

de effekter som kan tänkas uppstå i kölvattnet av denna vårdkonflikt. Dels 

utifrån den praktiska hanteringen av enskilda ärenden och de äldre och dels 

utifrån behovet av att staden agerar samfällt, tar sitt ansvar och samtidigt 

inte övertar landstingets ansvar för sjukvård? 

4. Avser staden att övergripande samla information om antalet individer detta 

kan röra sig om. 

 

Förvaltningens synpunkter och förslag 

Strejken avbröts den 28 maj då Vårdförbundet och arbetsgivaren Sveriges 

kommuner och landsting accepterat medlarnas bud i avtalsförhandlingarna om nya 

löner för Vårdförbundets medlemmar. 

 

Enligt Peter Rönnerfalk medicinsk rådgivare och överläkare gick allt över 

förväntan bra och det märktes att alla parter gjorde sitt yttersta. Flödena inom 

äldrevården fungerade utmärkt och ledningsansvariga inom landstinget har 

framfört ett tack för ett gott samarbete och för att staden tog sitt ansvar. 
 

Äldreförvaltningen begärde in uppgifter från stadsdelsförvaltningarna dels en 

lägesbeskrivning över situationen med utskrivningsklara patienter och dels en 

redovisning om hur man planerar att åtgärda situationen. Tio stadsdels-

förvaltningar har besvarat frågorna. I stort sett svarade stadsdelsförvaltningarna att 

de hade mycket få utskrivningsklara patienter under den aktuella perioden strejken 

pågick. Landstinget skickar ofta dels kallelse till vårdplanering samt 

utskrivningsklardatum samtidigt vilket innebär att äldre som är utskrivningsklara 

kan bli kvar fem dygn längre efter utskrivningsklardatumet. Detta förklarar 

landstingets statistik över det stora antalet utskrivningsklara patienter. Stadsdels-

förvaltningarna beräknar sin statistik över utskrivningsklara patienter från och med 

det datum kommunens betalningsansvar inträder. 

 

Nedan följer ett axplock från de svar som stadsdelsförvaltningarna angett: 

 Finns redan en rutin om att genomföra vårdplanering samma dag eller 

senast dagen efter att kallelse om vårdplanering inkommit. 

 Vårdplanera alla utskrivningsklara patienter och ordna med hemgång till 

ordinärt boende. 

 Snabbt svara på vårdplaneringskallelser och genomföra vårdplaneringar. 

 Åtgärda situationen genom att se till att det finns en fungerande planering 

för alla som nu vistas på sjukhus. 
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 Informerat hemtjänstenheterna om att de äldre kan komma hem snabbare 

och i sämre skick. 

 De flesta kommer åter till bostaden, även utskrivning direkt till sjukhem 

förekommer. 

 Ordna med korttidsvård för de som inte bedöms kunna gå hem till ordinärt 

boende. 

 Uppstår problem avser vi att i första hand köpa korttidsplats och om detta 

inte är möjligt får hemtjänstinsatser sättas in och eventuellt utökas till en 

för den enskilde lämplig nivå. 

 Äldre med demenshandikapp erbjuds plats på korttidsboende i väntan på 

permanent plats i gruppboende om hemsituationen är ohållbar. 

 Korttidsvård bedöms inte kunna erbjudas som ett alternativ till hemgång. 

 Hitta fungerande lösningar för att få ut alla som har beslut om insatser. 

 

Skribenten tar i skrivelsen upp några frågeställningar: 

1. Finns det upparbetad samverkansstruktur mellan de bägge huvudmännen 

på central tjänstemannanivå? 

Stockholms läns landsting och Stockholms stad har sedan länge en upparbetad 

struktur kring samverkan. Från staden finns representanter från 

stadsledningskontoret, äldreförvaltningen, socialtjänstförvaltningen och 

stadsdelsförvaltningarna. Samverkansöverenskommelsen ses för närvarande över.  

 

2. Är stadsdelsförvaltningarna och äldrecheferna informerade om läget och 

ansvarsfrågan, har de förberett att varslen löper ut och att vårdplatserna 

dras ner? 

Äldreomsorgscheferna informerades den 8 maj om landstingets neddragning av 

vårdplatsantalet med anledning av arbetsmarknadskonflikten. För stadens 

äldreomsorgschefer är ansvarsfrågan tydlig. På olika sätt har de förberett 

organisationen. 

3. Avser staden att på övergripande nivå säkerställa en enhetlig hantering av 

de effekter som kan tänkas uppstå i kölvattnet av denna vårdkonflikt. Dels 

utifrån den praktiska hanteringen av enskilda ärenden och de äldre och dels 

utifrån behovet av att staden agerar samfällt, tar sitt ansvar och samtidigt 

inte övertar landstingets ansvar för sjukvård? 

Strejken upphörde den 28 maj. Situationen hann aldrig bli akut och bedömningen 

från såväl äldreförvaltningen som landstinget är att flödena inom äldrevården 

fungerade utmärkt och att stadens äldre fick en god vård- och omsorg.  

4. Avser staden att övergripande samla information om antalet individer detta 

kan röra sig om. 

Förvaltningen anser att en avstämning med landstinget av effekterna av 

arbetsmarknadskonflikten bör göras. Dels för att lära av organisationernas 

krismedvetenhet och dels för att förbättra samverkan i akuta situationer där 

enskilda riskerar att drabbas. 

 

Bilaga, Skrivelse Dnr 327-1316/2008 från Teres Lindberg (s) Om konsekvenserna 

av pågående arbetsmarknadskonflikt inom landstinget 


